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Den Haag,                     4 juli 2013 
 
Open oproep aan Hans Spekman,  Diederik Samsom en alle leden van de Haagse PvdA 
 
Deze oproep is geschreven vanuit een diepe betrokkenheid met de stad en de inwoners van Den 
Haag en een waarachtige angst voor het wegvagen van de Partij van de Arbeid Den Haag tijdens de 
komende lokale en Europese verkiezingen.  
 

1. De gebouwen voor orkest, dansgezelschap, en conservatorium zijn er al 
Den Haag heeft al heel lang een symfonieorkest te weten het Residentie Orkest en een 
wereldberoemd dansgezelschap het Nederlands Danstheater(NDT). Deze zijn gehuisvest in het hartje 
van de stad, naast het prachtige stadhuis. 
De PvdA, in het bijzonder wethouder Norder, wil nu ten koste van alles dat voor deze gezelschappen 
een nieuw gebouw op het Spuiplein wordt neergezet, het ‘Spuiforum’. Een kolossaal gebouw waar 
ook het Koninklijk Conservatorium in wordt ondergebracht. De huidige gebouwen van deze drie 
instellingen wil Norder slopen. 
 
2.  Culturele infrastructuur is o.l.v. de PvdA al gesloopt 
Inmiddels is de culturele infrastructuur van de stad door de bezuinigingen al fors gesloopt. Zo is het 
Koorenhuis totaal ontmanteld, heeft het Residentieorkest 30 orkestleden moeten ontslaan  en zijn 
de culturele voorzieningen in de wijken gehalveerd. Kunstuitingen en kunstbeoefening zijn inmiddels 
slechts toegankelijk voor een elite gezelschap van de beter verdienende of vermogende Hagenaars.  
 
3.  Geld verkwisting 
Doelgericht en bewust neemt onze wethouder Norder dit omstreden project over van de zwalkende 
portefeuillewethouder De Jong van D66. Daarmee haalt Norder het politieke afbreukrisico volledig 
naar de PvdA. Het kan een keuze zijn om D66 uit de wind te houden en zelf de klappen op te vangen, 
maar dat lijkt toch veel op masochisme en het bewust tarten van de kiezers. Op deze wijze wordt dit 
project een schitterend mausoleum voor de Partij van de Arbeid. Een nieuw zalencomplex voor maar 
liefst  181 miljoen euro, maar dat door externe deskundigen nu al wordt geraamd op 250 miljoen. 
 
4.  Bredere context en vervreemding 
De Rijksbezuinigingen en de financiële aanpassingen van de gemeente daaraan hebben nog geen 
volledige weerslag in de stad gekregen. Wel is duidelijk dat er fors gekapt zal worden in sociale 
voorzieningen. De sociale werkplaatsen stoten al mensen af, met gedwongen ontslagen en al. 
Gemeentelijke diensten worden duurder of worden opgeheven.  En let wel, de voorgenomen en de 
extra bezuinigingen op zorg, welzijn en cultuur voor 2014 zijn nog niet verwerkt, zichtbaar en 
voelbaar voor de inwoners.  
 
5.  Speeltje voor de PvdA bestuurders. 
De voorstellen van de gemeente Den Haag voor het project Den Haag Culturele Hoofdstad, 2018 
bleken onvoldoende te zijn, om dit Europese prestige project binnen te krijgen. Als restant bleef wel 
de nieuwbouw van het Spuiforum op de agenda staan. De wond van de afwijzing die het College en 
de PvdA coryfeeën hebben opgelopen, moet zo kennelijk worden geheeld.  
 

6. Investeren in stedelijke infrastructuur noodzakelijk 
Terecht wordt erop gewezen dat investeren in crisistijd een goede anti cyclische aanpak is. Lokaal zijn 
daar in de jaren '30 goede resultaten mee bereikt.  
Dat zijn investeringen waaraan we vandaag de dag nog plezier beleven. Dit argument wordt steeds 
opgevoerd door onze fractie en het college.  
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Het gebruikte argument is in het geval van het plan Spuiforum onterecht. De toegevoegde waarde 
van deze enorme investering is nihil. Er worden bestaande gebouwen gesloopt, de gebruikers 
 (musici en studenten worden minder in aantal ) en de stedelijke culturele infrastructuur wordt 
gekort en verminderd. De bouw voegt niets toe. Er staat immers al een speciaal ontworpen 
concertzaal, er is al een danszaal van hoge kwaliteit met toneeltoren en in het conservatorium zijn al 
twee prima zalen beschikbaar voor studenten en uitvoeringen.  
Verder staat de oude Concertzaal in het Congresgebouw (waar oorspronkelijk ook de opera en het 
danstheater gebruik van maakten) leeg. Het congresgebouw is failliet en wordt door de gemeente 
gered voor een nog onbekende prijs. 
Echt anti cyclisch investeren kan natuurlijk makkelijk. Denk aan energiebesparing en woningisolatie in 
de bestaande sociale woningvoorraad, het op peil brengen van het onderhoud in de oude woningen 
in de stad. Ombouw van de leegstaande en leegkomende bejaardenoorden en verpleegtehuizen. 
Het aanpakken van de leegstaande voormalige kantoorkolossen aan het Spui, thans gemeentelijk 
eigendom en een vloek in de binnenstad. 
 
7.   Nieuwbouw Spuiforum niet nodig. 
Het lijkt erop dat onze PvdA fractie en PvdA wethouders van oordeel zijn dat het hier om hun eigen 
geld gaat. Zij lijken niet meer te beseffen dat het geld is van de gewone Hagenaars. Met een 
renovatie van de bestaande gebouwen kan hetzelfde worden bereikt als met nieuwbouw. Ten eerste 
betekent dit dat er tientallen miljoenen euro’s kunnen worden bespaard, ten tweede is het uit een 
oogpunt van duurzaamheid beter te behouden wat kan, dan te slopen en weg te gooien wat nog 
buikbaar is. Ten derde blijft het eerste bouwwerk van de in deze tijd meest beroemde Nederlandse 
architect Rem Koolhaas, het eerste speciaal voor ballet ontworpen theater,  gespaard. Het 
overblijvende geld kan beter in andere stimuleringsprojecten gestoken worden. Een renovatie van de 
zalen aan het Spui is zeker nuttig en verantwoord, maar daarvoor is het niet noodzakelijk het 
Koninklijk Conservatorium erbij te voegen.  Ook het gebouw van het conservatorium kan 
gerenoveerd worden. 
 
8.   Het lelijke gezicht van de PvdA politici 
Een van onze raadsleden heeft als reactie gegeven op twee bevolkingsonderzoeken ( van Een 
vandaag en van Omroep West ) naar de komst van het Spuiforum als commentaar: de PvdA blijft 
gewoon voor, en het maakt niks uit, omdat de onderzoeken gehouden zijn na de fundamentele 
discussie in de Raad. Toch wel bedenkelijk, erger wordt het als hij ook de bevolking te dom verklaart 
voor het geven van het oordeel:  de zaak is “te ingewikkeld “. Gelukkig zijn de 
verkiezingsprogramma’s voor de burgers wel lekker duidelijk en begrijpelijk. Dat de hele oppositie in 
de Haagse gemeenteraad inmiddels tegen is, is blijkbaar in de afgestompte politieke verhoudingen 
geen zaak om rekening mee te houden. Dat de fractie van Groen Links van een voorstander gedraaid 
is naar een tegenstander van het plan, moge wellicht enige betekenis hebben. De PvdA dient een 
open partij te zijn voor de mensen en de partij dient tussen de mensen te staan. Klaarblijkelijk zijn in 
de ogen van de fractie de stemmers op de PvdA te stom om een eigen mening te hebben. 
 
9.  Paniek binnen de PvdA fractie en wethouders. 
Het dringt nu bij de volksvertegenwoordigers door dat het toch lelijk kan aflopen in de verkiezingen 
van aanstaande maart 2014. Zij denken de schade te beperken door de slotakte voor het Spuiforum 
naar voren te halen. Niet in september 2013 of wellicht na de uitspraak van de kiezers in maart 2014 
wordt besloten de 181 miljoen te gaan uitgeven. Nee, vlak voor het zomerreces zal de beslissende 
raadsvergadering moeten plaatsvinden!  
En ook vóór de interne PvdA stemming over de kandidatenlijsten voor wethouders en raadsleden in 
november 2013. Dit alles In de hoop dat de Haagse bevolking en de PvdA‐leden het Spuiforum zullen 
zijn vergeten. Het gaat er nu rauw aan toe.  
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Dat de verhoudingen binnen de fractie niet goed zijn, bleek toen raadslid Verspuij meldde dat hij zich 
zou blijven verzetten. Een fractiegenoot beet hem toe:  “Dit is het einde van je politieke carrière!“ 
Kijk, zo zijn de manieren. Stemvee of opzouten! Desgewenst zijn er meer voorbeelden beschikbaar. 
 
10.  Geen inzet voor de verkiezingen. 
Als het Spuiforum zo goed is en als zo duidelijk is dat de PvdA hiervoor zou moeten zorgen, waarom 
dan niet dat als inzet maken van de verkiezingen? Maar nee, de PvdA vertrouwt de kiezers niet en wil 
deze kwestie onzichtbaar maken.  De PvdA wil kennelijk de verantwoordelijkheid hiervoor ontlopen. 
 
11.  Gevolgen, enorme tekorten. 
De gevolgen kunnen niet uitblijven. Het wordt een financieel debacle zoals dat van de Noord Zuid 
lijn, van de Fyra en de HSL of verzin maar welk groot overheidsinvesteringsproject dan ook. Gevolg is 
dat de burger voor de kosten moet opdraaien en daarvoor op allerlei voor hen echt belangrijker 
zaken moet bezuinigen. Vergeten worden de conclusies die de parlementaire enquête commissies, 
met name die van partijgenoot Adri Duivesteijn , de afgelopen jaren hebben getrokken.  Vooral de 
conclusie dat de rol in de besluitvorming van de controlerende volksvertegenwoordigende organen 
steeds kwalitatief onvoldoende is. De commissie bepleitte dan ook dat de volksvertegenwoordiging 
bij dit soort grote beslissingen een eigen onderzoek ‐of advies commissie instelt, die onafhankelijk de 
plannen na kan rekenen en de uitgangspunten kan beoordelen.  Dit advies dient de Gemeenteraad 
van Den Haag ter harte te nemen. 
 
12.  Red de PvdA ( 1 ) 
Dat de Haagse PvdA verdeeld is, is duidelijk. Op de ALV van de afdeling worden de bekende trucs 
uitgehaald, als er een ALV is die over het Spuiforum gaat worden de getrouwe ambtelijke leden 
opgetrommeld, maar zelfs dan nog blijft het een 50 – 50 verhouding.  
De fractie wordt geterroriseerd en de fractieleden die tegen het Spuiforum zijn worden afgekocht en 
onder zware druk gezet. Afgekocht in de zin dat wethouder Norder bijvoorbeeld een half jaar 
geleden in de Raad € 11 miljoen toezegde ten behoeve van activiteiten in de Schilderswijk, hetgeen 
helaas na de stemming een sigaar uit eigen doos bleek te zijn. Wel weer fijn een verscheurde en 
verdeelde partij vlak voor verkiezingen, die niet al te prettig dreigen te verlopen. En dat vlak voor een 
nieuwe bezuinigingsgolf in 2014, die door de PvdA landelijk en lokaal wordt gedragen. En dan is er 
nog het Spuiforum waar de partij zich zelf ook voor lijkt te schamen. Het is zo onnodig om hiervoor 
extra schade op te lopen. 
 
13   Red de PvdA ( 2 ) 
Stand van zaken. Wat wordt de gemeenteraad nu aangeboden? Of wat wordt de gemeenteraad nu 
niet aangeboden! Er is geen maquette waarvan afgeleid kan worden hoe het gebouw er nu werkelijk 
uitziet, de presentatietekeningen geven geen eerlijk maar een zeer geflatteerd beeld van het 
ontwerp, de zogenaamde stedenbouwkundige visie  strekt niet verder  dan de postzegel van het 
forum en is achteraf gemaakt, er ontstaat vanwege de hoogte van het gebouw geen (en dat was een 
essentieel onderdeel) geen aangenaam verblijfsklimaat op de grond, omdat er slechts tussen de 
middag een uurtje bezonning is voor de terrassen en alle dingen die het zo aangenaam maken. Het 
Koninklijk Conservatorium zou aldus de wethouder en de fractie maar liefst € 90 miljoen euro 
meenemen voor de nieuwbouw. Het investeren in onderhoud of bouw voor hogescholen is 
afhankelijk van wat in de Wet op het Hoger Onderwijs staat. Dit geld kan niet ter beschikking komen. 
De wethouder en de fractie weten dit, maar trekken zich daarvan niks aan. “De gemeente heeft geld 
genoeg” zo wordt gezegd! Het conservatorium verliest ruimte en zalen. Er is slechts een onvolledig 
ontwerp. Er is geen bewijs dat de danszaal beter wordt dan huidige, noch is er bewijs dat de 
concertzaal een goede akoestiek zal hebben, in tegendeel. 
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14  Schokkend 
Er zijn nog vele andere elementen te benoemen. Maar het schokkende is wel dat in de vergelijking 
die vanuit het stadhuis is gemaakt tussen sloop en nieuwbouw aan de ene kant, en renovatie aan de 
andere kant, dat onlangs, eerst middels een WOB verzoek, is gebleken dat het renovatiescenario 
uitgaat van sloop van het grootste deel van de theaters. Geen wonder dat deze zogenaamde 
‘renovatie’ heel duur is. Daarnaast gaan de investerings‐ en exploitatieramingen, voor zover die niet 
angstvallig geheim worden gehouden, uit van onrealistische verwachtingen. Gevolg is wel dat het 
hanteren van deze wijze van vergelijken het wethouder Norder mogelijk maakt om het verschil in de 
kosten tussen renovatie en volledige nieuwbouw te presenteren als een quantité negliable. Het zal 
wel geen misleiding zijn, maar deugen doet deze handelwijze niet. 
 
15.  Oproep. 
Natuurlijk is er de autonomie van de afdeling en de gemeenteraadsfractie. Natuurlijk is een lokale 
nederlaag alleen maar slecht voor de lokale Partij van de Arbeid. Dus de politiek leider en de partij 
voorzitter hoeven zich niks van het gemiezenmuis van de Haagse afdeling aan te trekken. 
Voor een landelijke partij kunnen er echter lokale ontwikkelingen zijn, die nopen tot het nemen van 
verantwoordelijkheid door de landelijke leiding. Dat lijkt hier aan de hand te zijn.  
Stop het Spuiforum! Stop de dwaling van onze Haagse PvdA! 
 
 
Frits van Erpers Roijaards 
 (voorzitter van de Werkgroep Stad  van de PvdA Afdeling Den Haag, op persoonlijke titel)  


